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Redactioneel
Door: Frouke Attema

Lieve Veefokkers,

Voor jullie ligt de eerste koeieletters 
van het nieuwe bestuur en dus ook de 
nieuwe redactiecommissie! Het was 
allemaal even zoeken, maar we 
hebben de knopjes op InDesign weten 
te vinden.

Met de jaarwisseling achter de rug 
zijn we nu officieel van 2020 af, maar 
helaas nog niet van Corona, zoals velen 
wel hadden gehoopt. Voorlopig zullen 
we het dus nog moeten doen met de 
online activiteiten, hoewel ook deze 
nog steeds zeer succesvol verlopen! 
Zo is er bij de online commissieborrel 
fanatiek meegespeeld met ‘Crazy 33’, 
enkele resultaten daarvan zijn op 
pagina 26/27 te aanschouwen.
  
Er zullen dit jaar meerdere nieuwe 
rubrieken hun intrede in dit 
prachtige blad doen. Zo zullen we 

jullie op de hoogte houden van het 
belangrijkste nieuws en de actuele 
prijzen binnen de agrarische sector. 
Daarnaast zal in elke koeieletters 
een masterstudent de ins en outs 
over zijn of haar onderzoek ver-
tellen. Bastiaan bijt hier de spits af 
met zijn onderzoek over een voed-
eradditief voor melkkoeien. 
Ook een nieuwe toevoeging is de 
Veefokker zoekt… pagina. Hierin 
zullen we een Veefokker voors-
tellen en is het mogelijk om bij 
interesse contact op te nemen met 
de redactie ;).  Verder zullen ook 
de vertrouwde rubrieken zoals de 
quotespagina en ‘Afgestudeerd en 
dan’ nog te vinden zijn. Ondanks 
enkele beperkingen zullen we ons 
best doen om er weer wat moois 
van te maken dit jaar! 

Veel leesplezier! 
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Voorzitterswoord
Door: Tim van Dijk

Beste Veefokkers,  
Allereerste wil ik jullie een gezond en 
gelukkig 2021 wensen, dat er maar weer 
veel leuke fysieke activiteiten en 
feestjes georganiseerd mogen worden! 
Hier ligt dan eindelijk de eerste 
Koeieletters van ons bestuursjaar voor 
jullie neus. Wat missen we jullie ver-
schrikkelijk! Natuurlijk zagen we velen 
van jullie al tijdens de bestuurswissel. 
Ondanks de maatregelen hebben we 
erg genoten van de grote aantallen die 
online aanschoven. Bedankt voor alle 
berichten en felicitaties. 
Ondertussen zijn we alweer een heel 
aantal maanden onderweg en vermaken 
wij ons prima. Waar het zo stil is in de 
kamer, is het op MS Teams erg druk. 
Er zijn in de afgelopen tijd al heel wat 
activiteiten georganiseerd door onze 
fanatieke commissies. Dat deze leden 
fanatiek zijn hebben we onder andere 
gemerkt tijdens onze online commis-
sieborrel. Tijdens deze borrel kregen de 
commissies 33 knotsgekke opdrachten 
voorgeschoteld, namelijk the crazy 33! 
We kregen veel leuke en vooral grappi-
ge foto’s en filmpjes toegestuurd van de 
uitgevoerde opdrachten. Wat hebben 
we gelachen! 
In de afgelopen maanden hebben vooral 
online lezingen de revue gepasseerd. Zo 
is er een casuïstiekuurtje geweest, heb-
ben we veel geleerd over klauwgezond-
heid, kunnen we nu meepraten over 
methaan- en stikstofreductie en weten 

we nu alles van de verschillende 
koeienrassen. 
Ook op Youtube zijn we weer actief 
met een gloednieuwe serie genaamd 
‘Koekeloeren’. Hierbij gaan Veefokkers 
op pad naar prachtige bedrijven om 
eens een kijkje te nemen. We hebben al 
het prachtige verhaal gehoord van een 
melkveehouder met alleen maar Bran-
drode runderen. Wat een plaatje!
Natuurlijk hopen we dat we snel weer 
fysieke activiteiten kunnen organiseren, 
maar nu is jullie gezondheid even belan-
grijker. Zo kijken we uit naar de Bile en 
BLE. Deze staan respectievelijk gepland 
in april en in juli. Dit is later dan dat we 
gewend zijn, maar zo is de kans groter 
dat het feestje door kan gaan.  
Omdat we minder contact hebben met 
jullie in de kamer en daardoor niet horen 
wat de wensen zijn van 
onze leden, hebben we 
een online ideeënbox 
gelanceerd. Hier kunnen
 ideeën, vragen en 
opmerkingen geplaatst worden, zodat 
wij precies weten wat er speelt onder de 
leden.  
Dan wil ik jullie nu graag veel 
leesplezier wensen. Hopelijk vallen de 
nieuwe rubrieken in de smaak! 
Blijf gezond en hopelijk tot snel in de 
kamer! 

Met VEEterinaire groet, 
Tim van Dijk 
H.T. Voorzitter

Wij hebben leuke banen
in de veterinaire branche
voor jou!

info@flexvet.nl - 053 572 5548 - www.flexvet.nl

personeels- en managementdiensten

voor de veterinaire sector

https://www.flexvet.nl/
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Door: Tim van Dijk
Dierennieuws

Maandag 21 december kwam er 
een TNT busje naar de varkensstal 
scheuren om daar het Berkshire 
sperma te leveren, want er zouden 
twee gelten berig zijn op dinsdag! 
Het was even spannend of het op 
tijd kwam, want door het weekend 
(geen transport vanuit Ierland) en 
de kerstdagen was dat nog maar de 
vraag. Er zijn uiteindelijk twee gelten 
berig geweest, de een is de maandag 
geïnsemineerd en de ander dinsdag. 
Op het moment is het nog even 
spannend, maar als ze drachtig zijn 
is het de wel bekende 3 maanden, 3 
weken en 3 dagen wachten op een 
generatie dichter bij ons fokdoel!

Afgelopen weken schieten de 
besmettingen weer omhoog. 
Gelukkig wordt er nog wel veel 
rondgehangen bij onze verenig-
ingsdieren en dat volledig coro-
naproof. Het gaat goed met onze 
verenigingskoeien. Froukje heeft 
een hercontrole gehad en is nog 
steeds drachtig. Koe 82 krijgt nog 

een hercheck, maar wij hebben er alle 
vertrouwen in. Zoek haar eens op als je 
de stal binnenloopt! Terwijl de eerste 
koppel schapen op de Tolakker alweer 
in een rap tempo geschoren zijn, zijn 
Fabiënne, Oreo en Cato alle drie bij 
Arnold geweest. Het was al bekend dat 
Fabiënne drachtig is. In januari zijn ook 
Oreo en Cato gescand, deze zijn helaas 
gust verklaard. Alle hoop is dus geves-
tigd op het lam dat zich in Fabiënne 
bevindt. Duimen voor een ooitje!

Lezing varkensfokkerij
Door: Matthieu (Arie Jacobus) van Vuuren

Op 12 november verzamelde een 
clubje van een man of 20 zich weer in 
de Teamsomgeving om een lezing te 
volgen van Ron Hovenier in dienst van 
Topigs. Na het goede initiatief van Jette 
om de camera aan te zetten volgden 
velen en voelde het even alsof we weer 
met zijn allen in een werkcollege zaaltje 
verzameld waren.
 
Allereerst begon Ron te peilen 
hoeveel van de groep mogelijk 
geïnteresseerd waren om na de studie 
als varkensarts aan het werk te gaan. 
De telling kwam slechts tot drie, maar 
Ron was vastberaden om dit aantal na 
zijn lezing te zien stijgen. 

Bij het fokken van de ideale 
varkenslijn komt het neer op het 
idealiseren van verscheidene kenmerk-
en. Hierbij zal je mogelijk als eerste 
denken aan toomgrootte en dat klopt 
ook zeker. Dani stelde echter de 
terechte vraag of hier niet een grens 
aan zit, te noemen het aantal spenen 

van de zeug. Ron vertelde dat dit een 
mooi voorbeeld is van het combiner-
en van verschillende kenmerken in de 
ideale zeug, je kan zo dus ook op het 
aantal spenen fokken. Toomgrootte is 
genetisch niet beperkt; 39 a 40 biggen 
per zeug per jaar was vroeger een ver-
haal voor gekken, maar is nu de norm. 
De top van vandaag is de norm van 
morgen stelt Ron terecht, maar op dit 
vlak is er echter nog veel maatschap-
pelijke onrust. Zij stellen zich dus vaak 
intern de vraag of ze dit niet moeten 
laten en zich moeten focussen op 
andere kenmerken. 

Gelijk aan genoemd voorbeeld zitten er 
kantoren vol slimme koppen te rekenen 
aan fokwaarden om zo de ideale zeug 
te creëren, zowel voor ons financieel als 
voor het welzijn van het dier. 

Ron heeft een verhaal neergezet wat 
heel goed te volgen was en vast meer 
dierenartsen in spe de varkenskant op 
heeft getrokken. 
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Actualiteiten in de veehouderij

Melkprijs januari per 100 kg melk
Friesland Campina regulier  €34,25
Friesland Campina biologisch €46,99
Aware regulier   €32,79
Aware biologisch    €50,16
DOC      €35,36

Fosfaatrechten per netto kilo fosfaat  €154,00

‘Supervarken’ lijkt geschikt voor transplantatie 
17-12-2020
De Amerikaanse voedsel- en warenautoriteit FDA heeft een genetisch 
gemanipuleerd varken toegelaten voor zowel consumptie als biomed-
ische doeleinden. Het dier zou geen alfa-gal-lactose bezitten, het eiwit-
suiker waar mensen een milde allergische reactie op kunnen hebben.

Surrogaatstieren verspreiden sperma van supervaders 
25-11-2020
Het is Amerikaans en Schotse wetenschappers gelukt om stierensperma 
te laten produceren met de erfelijke eigenschappen van een donor. Ze 
worden ‘surrogaatverervers’ genoemd en deze stieren geven dus niet 
hun eigen genetische eigenschappen door.

Primeur WellFarrowing-vrijloopkraamhokken bij Aeres 
08-12-2020
Het varkensbedrijf van Aeres Farms, de praktijk/leeromgeving van Aeres 
Hogeschool Dronten, heeft WellFarrowing-kraamhokken aangeschaft. De 
vloer van deze kraamhokken kan bewegen waardoor de kans op 
doodliggen wordt verminderd. Dit is het eerste bedrijf in Nederland 
dat dit innovatieve vrijloopkraamhok in gebruik neemt.

Nieuwe winkel met alles van het varken 
17-10-2020
In het Brabantse Veghel zit sinds oktober een winkel 
die alleen maar producten verkoopt waar onderdelen 
van het varken in zitten. De winkel heeft de passende 
naam ‘Oijnk’ gekregen. Mocht je nou geen idee hebben 
wat er allemaal van één varken gemaakt kan worden, 
bekijk dan eens het TEDtalk filmpje genaamd ‘How pig 
parts make the world turn’.

Techniek volgt kuiken vanaf dag één 
13-11-2020
Malou van der Sluis heeft in een deelonderzoek van haar 
promotieonderzoek aangetoond dat met een ultralichte 
RFID-chip een kuiken vanaf dag één individueel gevolgd 
kan worden.

Eieren per 100 stuks (gem.)   €6,96 
Vleeskuikens per kg (gem.)  €0,74

Uitbetaalprijzen vleesvarkens per kg slachtgewicht
Compaxo   €1,13
Nord West   €1,19
Van Roo meat   €1,13
Vion    €1,32

Stikstofwet aangenomen in laatste zitting van het jaar 
18-12-2020
In de laatste dag voor het Kerstreces heeft de tweede kamer de stikstof-
wet aangenomen. De stikstofwet heeft als doel de stikstofbelasting voor 
natuurgebieden te verminderen.
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Aantreedrede voorzitter 
Door:  Tim van Dijk

Geachte honorair leden,
Geachte oud-bestuursleden,
Geachte medebestuursleden,
Geachte leden der Veterinaire Vee Fok-
kers Club “De Uithof”.

Geweldig om te zien dat jullie ons, 
ondanks alle beperkingen, toch hebben 
weten te vinden, dan wel fysiek, dan 
wel digitaal! Dit geeft wel weer aan dat 
leden van deze prachtige vereniging 
een aanpassingsvermogen hebben van 
bijzondere hoogte. Namens ons zessen 
kan ik zeggen dat we erg trots zijn om 
voor al deze Veefokkers komend jaar 
een extra creatief, onvergetelijk en 
bovenal schitterend jaar neer te kunnen 
zetten!
Dit brengt mij meteen bij onze keuze 
voor de naam die wij dit jaar dragen.  
Schitterund. Uitblinken, opvallen en 
pronken, dat zijn voorbeelden van 
definities van schitteren. Het is eigenlijk 
overbodig om te benoemen dat onze 
vereniging uitblinkt in de prachtige 
activiteiten die georganiseerd worden 
rondom de veehouderij. Van een 
ouderwets avondje rundvee beoordelen 
tot een excursie naar een alpaca-farm, 
niks is te gek. Daarnaast staat schit-
teren voor het fel en beweeglijk licht 
uitstralen. Dit slaat dan ook op de vele 
memorabele feestjes die de club rijk 
is. Het beschrijft eigenlijk precies hoe 
wij onze vereniging beschouwen en 

graag willen voortzetten. Wij hopen 
ten zeerste dat er gedurende ons 
bestuursjaar steeds weer meer mo-
gelijk wordt. Wij willen ervoor zorgen 
dat de Veefokkers weer een knallend 
jaar tegemoet gaan met veel schit-
terende feestjes, schitterende activ-
iteiten en hopelijk een schitterende 
BiLE en BLE.
Dat het woord rund voorkomt in de 
naam is natuurlijk niet toevallig. Het 
beoordelen van rundvee vormde 
namelijk het begin van onze mooie 
vereniging en deze diersoort ver-
dient dan ook een plek in de naam. 
Naast deze plek staat de koe ook 
centraal in ons logo om dezelfde 
reden. Vanuit deze stevige basis, het 
rund staat met 4 poten standvastig 
op de grond, ziet u 4 diersoorten die 
elk een eigen zonnestraal gekregen 
hebben, omdat zij tegenwoordig ook 
uitblinken binnen de vereniging. Dit 
gaat om zowel de varkens, pluimvee 
als de kleine herkauwers sector. 
Om bij deze naam en dit logo een 
kleur te vinden was vrij eenvoudig. 
We hoefden niet lang na te denken 
over de kleur geel en we stuitten op 
het prachtige Sunflower Yellow. De 
zonnebloem symboliseert levenslust 
en bewondering. Levenslust slaat 
op de student die een prachtige tijd 
heeft en bewondering hebben wij 
voor de veefokkers. Daarnaast is de 

kleur geel een vernieuwing voor de 
vereniging aangezien geen enkel ander 
bestuur zich hieraan heeft durven 
wagen!
Dan de vraag waar iedereen mee zit. 
Ome Mark en Hugo maken het ook ons 
niet gemakkelijk. Hoe gaan wij ervoor 
zorgen dat ook dit jaar, met al die, ik 
kan wel zeggen, taaie maatregelen, 
veilig en veefokkerswaardig wordt. Jul-
lie zullen begrijpen dat dit ook voor ons 
een unieke aangelegenheid is. Het is 
lastig, maar het biedt ook nieuwe 
kansen! Zo hebben we afgelopen 
tijd een kijkje mogen nemen op veel 
bedrijven met de serie ‘Expeditie de 
boer op’. Deze serie willen wij wegens 
dit grote succes dan ook verlengen. ‘t 
Is net soldaat van Oranje. Wel willen 
we het iets breder proberen te trekken. 
Naast de vele studenten met boeren-
bloed zijn er namelijk nog veel meer 
unieke bedrijven die ons vast willen 
laten zien waarom Nederland voorop 
loopt in de agrarische sector.
Bovendien wordt inspelen op de 
versoepeling een kernbegrip. Zoals 
jullie vast gemerkt hebben kunnen van 
de een op andere dag de maatregelen 
weer verscherpt worden. Vandaar dat 
er, als er weer iets van een versoepeling 
is, meteen op ingegrepen wordt. Wel 
kan ik jullie beloven dat, als alles weer 
kan en mag, er een schitterund, dik 
feest in petto staat. Want daar zijn we 

allemaal aan toe. 
Naast alle corona gerelateerde 
zaken willen we onze activiteiten 
breder trekken dan alleen diergezond-
heid. Zo willen we actuele zaken 
belichten, zoals nieuwe regels en ver-
anderingen in de maatschappij ten op-
zichte van de veehouderij. Bijvoorbeeld 
op het gebied van duurzaamheid en 
kringlooplandbouw. Dit willen we ook 
terug laten komen in de koeienletters. 
Zo is het idee om studenten en onder-
zoekers aan het woord te laten over 
nieuwe inzichten en een nieuwe rubriek 
‘actualiteiten binnen de veehouderij’ te 
starten. Dit om kennis te maken met de 
dingen die spelen op dit moment in de 
sector waar we deel van uitmaken.
Tenslotte wil ik graag Ongeëveenaard, 
Annelien, Bart, Wim, Douwe, Dani en 
Frouke bedanken voor het mooie jaar 
en hun ontzettende doorzettingsver-
mogen na de vele teleurstellingen 
afgelopen jaar. Jullie hebben er toch 
nog wat moois van gemaakt binnen de 
lijntjes van de overheid! Ook bedankt 
voor jullie vertrouwen in ons als nieuwe 
bestuur!
Bedankt voor jullie aandacht en 
hopelijk snel tot ziens in de kamer of in 
de digitale wereld!
Een start van een creatief, maar 
schitterund jaar!

Tim van Dijk
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Boerenbloed
Door: Tineke de Boer

Hey Veefokkers! Ik ben Tineke de Boer, 
20 jaar en zit nu in mijn 2e jaar dier-
geneeskunde. Ik ben opgegroeid op 
een melkveebedrijf in Jellum, een klein 
dorpje in Friesland. In het 
weekend woon ik hier met mijn 
ouders en zusje en met onze Friese 
stabij Sammy, 3 lieve katten en onze 
geit. Ook rijd ik al mijn hele leven paard, 
maar deze zomer hebben we onze pony 
helaas vanwege tijdgebrek verkocht. 
De oude boerderij is gebouwd in 1908. 
Mijn overgrootopa is begonnen met 
het bedrijf waarna mijn opa het heeft 
doorgezet en daarna mijn vader. Die 
is begonnen met 48 koeien in 1999 en 
in 2004 heeft hij het bedrijf volledig 
overgenomen. 
Op dit moment hebben we 150 
melkkoeien en 80 stuks jongvee. 
De totale melkproductie per jaar is 
ongeveer 1,6 miljoen kg melk en wordt 
verkocht aan Friesland Campina.
In 2009 hebben wij een nieuwe ligbox-
enstal gebouwd met 164 boxen, 2 Lely 
melkrobots, een mestrobot, koe-
borstels, 2 strohokken en een mooie 
skybox die o.a. als kantoor dient. Ik was 
nog vrij jong toen deze stal er kwam 
dus ik ben een opgegroeid met de 
melkrobots. Deze stal is opgedeeld in 
verschillende delen. Een deel voor de 
droge koeien, een deel voor de pinken 
die gaan afkalven en een splitsing bij de 
melkgevende koeien. De opsplitsing bij 
de melkgevende koeien is als volgt: aan 

de ene kant van het voerpad lopen 
de vaarzen en tweede kalfskoeien, 
aan de andere kant lopen de oudere 
koeien. Iedere groep heeft een eigen 
robot. Deze opdeling is gemaakt zo-
dat de vaarzen niet verstoord worden 
door oudere dominante koeien en er 
minder risico op mastitisbesmetting is 
van oudere op jongere dieren. 
Afgelopen april 2020 hebben we een 
sleufsilo met een Agridek afdek-
systeem gebouwd, waardoor we nu 
lasagnekuil kunnen maken en het 
afdekken een stuk makkelijker gaat. 
Geen parachute gevlieg meer tijdens 
het afdekken, ergens ook wel 
jammer ;).

De fokkerij wordt gedaan met puur HF 
stieren. Mijn vader houdt van het 
gebruik van betrouwbare fokstieren, 
maar er worden ook genomics geteste 
stieren gebruikt. Selectie van stier-
en vindt plaats via Excel. Mijn vader 
selecteert stieren op ondergrenzen 
voor gehalten, Inet, beenwerk, uier en 
melksnelheid. Met de stieren die dan 
overblijven wordt een SAP draai ge-
maakt. De stieren die het beste blijken 
te passen worden gekocht. De insemi-
naties worden gedaan door Reproplus. 
Het streven is 38 kg per dag te melken 
met hoog vet en eiwit.
Het rantsoen bestaat uit gras en 
maiskuil wat we zelf verbouwen. Er is 61 
ha productiegrasland, 11 ha snijmais en 
13 ha kruidenrijk natuurland. 
Van dit laatste wordt met name hooi 
gewonnen voor de droge koeien en 
de kalveren. Naast ruwvoer krijgen de 
koeien krachtvoer in de 
melkrobots en de voerstations. 

Van maandag tot en met vrijdag  heb-
ben wij een full-time mede-
werker op het bedrijf omdat mijn 
vader naast boer ook adviseur is. Deze 
medewerker is ook verantwoordelijk 
voor de reproductie en de klauw-
verzorging. In het weekend doet mijn 
vader het bedrijf en daarbij helpen 
mijn moeder, mijn zusje of ik mee. 
Mijn vader zorgt dan vooral dat alle 
koeien weer lekker kunnen smikkelen 
en wij doen dan de kalveren, de boxen 
en de schoonmaak van de robots. Ik 
vind het heerlijk om in het weekend 
weer te kunnen helpen en lekker bezig 
te zijn met de koeien en hoop dat nog 
lang te kunnen doen! Oant sjen!
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Lezing nertsen en corona 
Door: Bent Vlierman

Op woensdag 4 november was het tijd 
voor de online lezing van Arjan 
Stegeman over COVID-19 bij nertsen. 
Ruim veertig veefokkers hadden zich 
achter hun beeldscherm verzameld 
om meer te weten te komen over 
dit onderwerp. Er was namelijk iets 
gaande met een wereldwijde pande-
mie waardoor iedereen zoveel 
mogelijk thuis moet blijven…

De lezing werd geopend door middel 
van een korte introductie over de 
nertsensector. Zoals jullie wellicht wel 
weten, dienen de nertsen-
houderijen hun deuren te sluiten per 
2024. De voeding van nertsen bestaat 
uit restproducten van kip en vis, aan-
gevuld met vitaminen. De teven 
worden voornamelijk in maart gedekt; 
het zijn dus ‘seasonal breeders’. De 
drachtlengte van een nerts bedraagt 
43 tot 71 dagen. Deze spreiding is 
zo wijd omdat vrouwelijke nertsen 
drachtig kunnen worden van meer-
dere dekkingen. De pups worden na 
acht weken gespeend. 
Nieuw onderzoek wijst uit dat nertsen 
mogelijk een tussengastheer kunnen 
zijn voor het coronavirus, maar het is 
nog niet compleet bevestigd. 

De gevoeligheid van nertsen voor 
COVID-19 is te wijten aan het feit dat 
zij, net als mensen, de ACE2 receptor 
hebben op hun longen. Geïnfecteerde 
dieren hebben vooral last van respira-
toire verschijnselen en waterige uitvloe-
iing rondom de ogen. Ook kan de uitval 
stijgen tot wel 10%. Het pathofysiolo-
gische beeld bestaat uit een interstitiële 
pneumonie. 
Infectieuze virusdeeltjes worden 
gevonden binnen in de stallen en niet in 
de directe omgeving. De blootstelling 
van COVID-19 bij de omwonenden van 
deze bedrijven is dus verwaarloosbaar. 

Inmiddels zijn meerdere maatregelen 
van kracht om de transmissie van het 
virus in de nertsenhouderij te beperken. 
COVID-19 bij nertsen is zelfs een aan-
gifteplichtige ziekte geworden. Ondanks 
alle maatregelen is het aantal besmette 
bedrijven inmiddels opgelopen tot 69. 
Al met al was het een bijzonder 
interessante avond. Ik wil dan ook graag 
Arjan Stegeman bedanken voor zijn 
heldere uitleg! 
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THE NATURAL POWER OF HONEY

Zalf met honing, essentiële oliën 

en cardiospermumextract

• Vertrouwd product, wetenschappelijk onderbouwd

• Honingenzymen zijn zuiverend en verzachtend

• Indien nodig afdekken met een wondgaasje

• Verkrijgbaar in verpakkingen van 10g, 30g en 180g

Seminar vruchtbaarheid rund 

Op 28 oktober en 4 november zaten we 
met een grote groep studenten online 
klaar voor een lezing van Jan Hulsen en 
Bert van Niejenhuis over de vruchtbaar-
heid bij runderen. 
Nadat iedereen thuis een 
heerlijk kopje koffie of thee had gepakt 
en zich achter zijn of haar laptop had 
genesteld, werd er ondertussen 
besproken welke processen allemaal op 
een melkveebedrijf aanwezig zijn (bijv. 
melkproductie). Al snel werd duidelijk 
dat vruchtbaarheid betrokken is in al 
die processen. Daarnaast werden ook 
de doelen van een melkveebedrijf ten 
opzichte van vruchtbaarheid besproken. 
Hierbij kan je denken aan een streef-
waarde voor de tussenkalftijd en op 
welke dag in lactatie je de koeien weer 
geïnsemineerd wilt hebben. Vooral 
management is hierbij een heel bel-
angrijk punt en dit kan een veehouder 
samen met een veearts bereiken. Van 
belang is om alles op individueel niveau 
te begeleiden in plaats van op 
koppelniveau. Ook moeten er afspraken 
worden gemaakt met de veehouder, 
zoals: hoeveel dagen na afkalven ga je 
ingrijpen bij het missen van de tocht? 
Daarnaast werd ook besproken dat een 

Door: Dominique Luiten

goede vruchtbaarheid samenhangt 
met de BCS en het verschil in BCS 
tijdens droogstand en lactatie. Ook 
andere factoren, zoals pensvulling en 
klauwgezondheid kunnen van invloed 
zijn op de vruchtbaarheid van de koe.  
Al deze gegevens over een individu-
ele koe wordt bijgehouden in bijv. 
Vetwerk, een programma welke 
mooie grafieken en verhoudingen 
tussen cijfers laat zien. Zo kan je 
bijvoorbeeld de drachtigheidsstatus 
ten opzichte van het aantal dagen in 
lactatie zien en kan je de koeien eruit 
pikken welke al lang in lactatie zijn, 
maar nog niet drachtig. Dit zijn mooie 
systemen voor zowel de veehouder 
als de veearts om op in te spelen 
tijdens de begeleiding in vruchtbaar-
heid bij het rund. 
Al met al waren het twee hele inter-
essante avonden! Ik weet zeker dat 
iedereen weer een beetje wijzer is 
geworden over de vruchtbaarheid bij 
het rund! 

https://www.vetramil.nl/
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Lezing inkuilen
Door: Robert van de Mheen

Op 11 november kwam Bob Keurent-
jes van ForFarmers via Teams iets aan 
ons vertellen over het inkuilproces van 
gras. Inkuilen is natuurlijk een enorm 
belangrijk ding in de veehouderij waar 
je als dierenarts wel het een en ander 
over moet weten, wil je met de boer en 
de voervertegenwoordiger mee kunnen 
praten over bedrijfsmanagement. Bob 
wees ons er op dat een goede graskuil 
al eerder begint dan bij het aanrijden 
op de kuil: namelijk op de weide zelf. 
Daarnaast moet je voordat je gaat 
inkuilen bedenken wat je verwachtingen 
zijn: voor welke dieren ga je deze snede 
gebruiken en wat is de plek van deze 
snede in het totale rantsoen. 
Volgens Bob zijn er 3 ‘schuifknoppen’ 
waar je als veehouder mee kunt spelen 
om het uiteindelijke product te 
beïnvloeden. Dit zijn de grasteelt zelf, 
de bemesting en natuurlijk het oogst-
moment.
De valkuil bij snedes met veel lignine 
tijdens hele warme dagen is dat het 
drogestofgehalte zo hoog wordt dat 
het aanrijden van de kuil slecht wil, wat 

weer desastreus is voor de conserver-
ing van het gemaaide. Er kan dan 
voor gekozen worden om zo’n snee 
helemaal niet te schudden, zodat het 
minder hard droogt. Ook bij het hark-
en kan het misgaan: te diep harken 
betekent dat er veel zand/mest die op 
de bodem van de grasmat ligt wordt 
meegenomen, met een hoog ruwe 
as gehalte tot gevolg. Dit vormt weer 
een risico voor de ontwikkeling van 
Listeria ssp. in de kuil. 
Na het sluiten van de kuil is er een 
aantal fases te onderscheiden. De 
aerobe fase, de anaerobe conserver-
ing, de stabiele fase en de uitkuilfase. 
Deze fasen samen zorgen voor de 
conservering van het gras.
Hierna hebben we het nog over risico’s 
en verliezen bij het inkuilen gehad: 
boterzuurvorming, conserverings-
verlies die oplopen bij een laag DS%, 
broeiverliezen die oplopen bij een 
hoog DS%, onvoorzichtig uitkuilen 
etcetera. ForFarmers is druk bezig om 
hiervoor oplossingen te ontwikkelen. 

Al met al was dit een hele interessante 
lezing over een onderwerp waar je als 
dierenarts echt wel wat vanaf moet 
weten en wat in onze opleiding maar 
spaarzaam belicht wordt. Daarom is 
het zeker een goede zaak dat we hier 
eens wat vaker over nadenken!

Advertentie For Farmers hele pagina

WORKING SIDE-BY-SIDE FOR THE FUTURE OF FARMING

Wij geloven in the Future of Farming. Jij ook?

De agrarische sector is volop in beweging en heeft een belangrijke rol in het vraagstuk hoe op duurzame 
wijze een groeiende wereldbevolking te voeden. ForFarmers kan en wil hieraan een bijdrage leveren en 
biedt agrarische ondernemers innovatieve en duurzame voeroplossingen, waarmee zij vlees, zuivel en 
eieren van hoge kwaliteit kunnen produceren. 

Om daadwerkelijk dé partner van agrarische ondernemers te zijn, investeren wij veel in de kennis van 
onze medewerkers. We leggen de lat hoog en bieden volop mogelijkheden voor getalenteerde en 
ambitieuze mensen. Ongeacht of je nu verstand hebt van herkauwers, pluimvee of varkens. 

De betrokkenheid van onze medewerkers is hoog. Met elkaar – van Sales, Nutritie, Inkoop tot Productie –  
werken we aan de ‘Future of Farming’. Aan een gezonde agrarische sector die nog vele generaties een 
duurzame rol zal spelen in de maatschappij. Daar zijn we trots op en daar zetten we ons met zijn allen 
dagelijks voor in. Pas jij daar bij?

Werken bij ForFarmers betekent werken bij een internationaal groeiende onderneming die volop in 
beweging is. Een resultaatgerichte organisatie met een prettige, informele werksfeer. Met ruimte voor 
eigen initiatief en verantwoordelijkheid, waardoor je mede invulling kunt geven aan de functie en het 
toekomstperspectief ervan. 

Check onze traineeships en vacatures op www.werkenbijforfarmers.nl

https://www.forfarmers.nl/
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De verwachtingen van en voor...
Dierenarts. Een van de mooiste beroepen ter wereld. De droom van velen en 
wij zijn de gelukkigen die deze droom zien uitkomen. Toch stopt een kwart 
tot een derde van de jonge dierenartsen er binnen 5 jaar na afstuderen mee. 
Niet als welbewuste keuze, maar omdat ze zijn afgeknapt of opgebrand. Een 
van de redenen hiervoor is het verwachtingspatroon die de praktijk en net 
afgestudeerde dierenartsen hebben. De misvattingen kunnen voortvloeien 
uit de opleiding, de praktijk maar ook vanuit onszelf.  
Wij als veefokkers zijn ons hier bewust van en hopen wat aan deze problem-
atiek te veranderen door elk kwartaal een interview af te nemen met een 
student, een pas afgestudeerde dierenarts en een dierenartsenpraktijk. Door 
te leren van elkaars ervaringen moet het toch mogelijk zijn om het aandeel 
afknappers en opbranders te laten dalen?

Student Fabian Kolkman, in het 
laatste jaar van de studie, over zijn 
verwachtingen van de praktijk.
Wat verwacht je als je bent 
afgestudeerd van je eerste jaar in de 
praktijk?
Lekker aan het werk gaan. Beginnen met 
meelopen en redelijk vlot zelf op pad naar 
spoedjes/ zieke koeien. 
Vervolgens geleidelijker wijs eigen een-op-
een relaties krijgen. Tijdens de beginfase 
is het prettig om altijd een collega achter 
de hand te hebben om overleg te kunnen 
plegen wanneer je ergens over twijfelt.

Waar kijk je nu al naar uit?
Op pad zijn, mensen helpen, dieren helpen, 
oplossingen voor problemen bedenken, 
gezelligheid, leuke klusjes, af en toe flink 
beunen en geld verdienen.

En waarom?
Ik ben al bijna tien jaar bezig om dat werk 
te mogen doen wat mij het leukst lijkt en 
er ook nog voor betaald te krijgen. Ik krijg 
positieve energie van werken en mensen 
helpen.

Waar zie je al tegen op?
Niet zoveel. Als ik iets moet bedenken, dan 
is het de papieren rompslomp. Hoort er he-
laas ook bij, maar veel erger dan de EPASS 
kan het niet zijn.

En waarom?
Omdat een gedeelte van het papier-
werk soms als nutteloze tijdsbesteding 
voelt.

In hoeverre speel je op dat laatste nu al 
in?
Niet. Het hoort er nu eenmaal bij. Gewoon 
afronden en door naar het volgende.

Erik Schoemaker, over zijn eerste 3 jaar 
als dierenarts:

Hoe zag jouw inwerkperiode eruit?
In de eerste twee weken reed ik mee met 
de collega’s. Zowel “zieke koeien”als bedri-
jfsbegeleidingen, zo kon ik snel handiger 
worden met bijvoorbeeld koeien voelen en 
kalfjes onthoornen. Een van de dierenart-
sen ging een jaar nadat ik kwam werken 
met pensioen, het was de bedoeling dat 

...de pas-afgestudeerde dierenarts
ik zijn bedrijven overnam. Na een aantal 
weken lieten ze me meer zelf uitzoeken 
met zieke koeien en verlossingen. Na 2 
maanden deed ik voor het eerst zelfstandig 
een keizersnede (er zit in Limburg nog wat 
meer dikbil vleesvee).
Op het moment zelf besefte ik me het 
niet zo goed, maar achteraf mag ik niet 
klagen hoe ik ingewerkt ben. Ik heb 
altijd het gevoel gehad dat ik alles mocht 
vragen. Dat wil overigens niet zeggen dat 
alles vlekkeloos ging. Iedereen maakt wel 
eens fouten en ook bij mij zijn er wel wat 
koeien via de verzekering vergoed. Na-
derhand leer je van je fouten maar je voelt 
je verschrikkelijk op het moment dat het 
gebeurt.
Aan de wekelijkse vergadering (hebben 
we nog steeds) waarbij we casuistieken 
bespraken heb ik ook veel gehad. In het be-
gin vooral bij de individuele patiënt, maar 
ook bedrijfsproblemen werden besproken. 
Actief werd mijn mening gevraagd, want 
“jij zit nog dichtst op de kennis”.

Hoe verliep de communicatie over el-
kaars verwachtingen?
Tijdens m’n sollicitatie zei mijn werkgever 
het volgende: ”Jonge dierenartsen inw-
erken lijkt wel een beetje op spenen, als 
je de omstandigheden goed houdt valt de 
speendiarree hopelijk mee”. Ik vond dit wel 
een mooie metafoor en gaf mij daarom 
vertrouwen.Ik kon altijd bij mijn werk-
gevers terecht, geen vraag was te dom. Er 
werd mij veel ruimte geboden om dingen 
te leren.
Uiteindelijk verwachtte mijn werkgever 
niet heel veel van een pas afgestudeerde 
dierenarts. Je bent helemaal volgeladen 
met theorie en als je communicatief vaar-

dig bent komt het wel goed. De handigheid 
komt echt met de tijd, is bij mij ook gelukt.
Verder denk ik dat het heel belangrijk is dat 
een dierenarts bij afstuderen een realistisch 
beeld heeft van de melkveesector en daar 
bedoel ik niet mee dat je een boerenzoon 
moet zijn. Af en toe gaat niet alles volgens 
de boekjes. Zo heb ik in mijn studententijd 
gewerkt op de Tolakker en werkte ik in het 
weekend op een melkveebedrijf dat “iets” 
minder strak gemanaged werd. Dit is natuurli-
jk een wereld van verschil. Ga meelopen met 
een dierenarts, ontmoet boeren, zorg dat je 
veel bedrijven ziet en krijg daarmee zicht op 
de sector waarin je wilt gaan werken.

Voor welke handelingen ging je als eerst 
alleen op pad? Na hoeveel tijd was dat?
Het eerste klusje waarbij ik volledig alleen 
op pad ging, was bloedjes tappen voor de 
GD-monitoring bij 13 schapen om getest 
te worden op Brucella melitensis, kon niet 
misgaan zou je zeggen, maar man wat een 
gepruts was dat (dikke wol, hobbyhouder die 
de ooi niet goed vasthoudt, vacuum van je 
buisje af), terug op de praktijk heb ik om tips 
gevraagd en vervolgens hebben we dit bij de 
schapen van m’n baas een keer geoefend . 
Dit was in mijn eerste twee weken ergens. In 
de agenda heb ik terug gezocht dat ik in de 
derde week voor het eerst naar een zieke koe 
mocht, vanaf toen ging ik dus visites rijden. 
Na een maand mocht ik in de vakantie van 
een collega voor het eerst alleen bedrijfsbege-
leiding uitvoeren. Van te voren was natuurlijk 
wel uitgedacht naar welke veehouder ik wel 
en nog belangrijker ik niet zou gaan voor de 
bedrijfsbegeleiding, desalniettemin was het 
erg leuk om meteen breed ingezet te worden.
In mijn werkgebied komen erg veel keizer-
snedes voor, toen ik deze helemaal zelf kon 
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uitvoeren (een euforisch moment!), werd 
ik niet lang daarna ook voor de diensten 
ingedeeld. Na 15 keizersnedes samen moest 
ik het maar proberen, terwijl een collega 
stond toe te kijken.

Wat is meegevallen in de praktijk en 
waarom?
Het leukste aan werken als practicus is voor 
mij het contact met de veehouders. Je komt 
op hun bedrijf maar heel vaak kom je ook in 
hun privé domein. Aan de keukentafel word 
je als dierenarts op een gegeven moment 
onderdeel van de bedrijfsfamilie, dat is en 
blijft voor mij de magie van het vak.
Wat mij het meest is meegevallen is dat ik 
meer wist dan dat ik van te voren in schatte. 
Ik kwam en kom er steeds meer achter dat 
de 7 jaar studie niet voor niks is geweest. 
De eerste maanden voelde ik me bij vlagen 
ontzettend dom, het vergt veel energie en 
aan het eind van de dag ben je kapot. Er lukt 
echter gaandeweg steeds meer en je wordt 
steeds handiger.

Wat viel tegen in de praktijk en waarom?
Op een gegeven moment zaten mijn vriendin 
en ik aan de ontbijttafel en beseften we dat 
we vanaf nu elke dag moesten werken. Het 
luizenleventje van de faculteit waren we 
kwijt. We stonden er vanaf toen gevoels-
matig alleen voor, ineens verantwoordelijk-
heid, geen vrienden meer om je heen, in een 
vreemd dorp met mensen die je niet kent. 
Na een tijdje bleek dat er ook in een vreemd 
dorp aardige mensen wonen gelukkig. Ik heb 
me aangesloten bij de lokale voetbalclub 
en leerde zo binnen no time het halve dorp 
kennen. Daarnaast hebben we met jonge di-
erenartsen uit de regio een eetclubje gestart, 

met al die diensten een heel geplan maar de 
Utrechtse gezelligheid haalden we daarmee 
in huis. Zowel aansluiten bij een vereniging 
in je nieuwe dorp als eten met buurtcolle-
ga’s zou ik iedereen aanraden!
Qua praktijkwerk heb ik best lang naar een 
modus moeten zoeken voor de visites bij 
hobbyhouders. Een bezoek bij een 
scheelkijkende geit vergt nou eenmaal een 
andere benadering dan een verlossing of 
een zieke koe.

Dierenkliniek ’t Leijdal is een gemengde 
praktijk in Chaam(NB). De varkensdiere-
nartsen van ’t Leijdal vormen samen met 
Dierenartsen Midden Brabant en Dier-
geneeskundig Centrum Oisterwijk het 
Varkens Gezondheid Team Zuid (VGTZ). 
We interviewen Miranda Kanters, in 2013 
afgestudeerd en in 2014 begonnen als 
dierenarts bij ’t Leijdal en VGTZ. Ze is in 
2017 mede-praktijkeigenaar geworden bij 
’t Leijdal en vertelt ons hoe het inwerken 
van een varkensdierenarts er bij hen aan 
toe gaat.

Wat verwachten jullie van een jonge di-
erenarts? We verwachten bij een pas-afges-
tudeerde varkensdierenarts dat hij/zij veel 
interesse heeft in de sector en het werk, 
maar kennis en ervaring in de varkenshou-
derij in de studie relatief weinig aan bod en 
dit wordt in de praktijk opgedaan.

Hoe communiceren jullie verwachtingen 
naar de jonge dierenarts? Vragen jullie 
ook naar zijn/haar verwachtingen? Bij het 
sollicitatiegesprek worden de verwachtin-
gen naar elkaar uitgesproken. De verwacht-
ingen vanuit de praktijk worden in het begin 

van de inwerkperiode ook uitgesproken, we 
hebben tijdens de laatste procedure niet 
specifiek naar de verwachtingen van de 
nieuwe dierenarts gevraagd, uiteraard is er 
wel ruimte voor eigen inbreng. We hebben 
circa vier keer per jaar een gesprek, waarvan 
één een functioneringsgesprek. Tijdens de 
gesprekken bespreken we de voortgang van 
de inwerkprocedure.

Hoe wordt een jonge dierenarts bij jullie 
ingewerkt? Krijgt hij/zij begeleiding of 
ondersteuning? Het eerste jaar is de jonge 
varkensdierenarts vooral met een collega 
dierenarts op pad, je wordt gekoppeld aan 
één dierenarts waar je het meest mee op 
pad gaat, maar ook met de andere collega’s 
ga je mee met bedrijfsbezoeken. Hierbij 
leert hij/zij kennis maken met de bedrijven 
en het werk. Voor taken die je als jonge di-
erenarts alleen kan en wil doen word je ook 
al alleen op pad gestuurd. Na een bepaalde 
inwerkperiode neem je een aantal bedrijven 
over voor bedrijfsbegeleiding ( Daarnaast 
hebben we een Excel sheet met basiseigen-
schappen/vaardigheden die je als vark-
ensdierenarts moet bezitten, deze Excel is 
opgedeeld in drie hoofdgroepen: praktische 
en communicatieve vaardigheden en on-
dernemerschap. Aan de hand hiervan kan 
je bepalen waar de aandachtspunten liggen 
en waar je je op kan richten. Je wordt als 
volledig varkensdierenarts ingewerkt.

Een jonge dierenarts heeft meer tijd nodig 
voor ogenschijnlijk ‘simpele’ handelingen, 
hoe gaan jullie hiermee om? Een jonge 
dierenarts krijgt de tijd om te doen wat er 
moet gebeuren. De tijd die een ervaren 
dierenarts kwijt is aan deze handelingen 
wordt in rekening gebracht, op deze manier 

ondervindt de veehouder er geen financiële 
nadelen aan.

In het kader van het opbouwen van ervar-
ing (‘meekijken – meedoen – zelf doen)’, 
wanneer mag een jonge dierenarts bij jullie 
helemaal zelfstandig werken? Bij de varkens 
heb je weinig ambulant werk, dat maakt dit wat 
lastiger. Het hangt erg van de situatie af, en 
van de jonge dierenarts. Een belangrijke taak 
van de dierenarts die je in werkt, is dat je als 
zelfstandige dierenarts wordt ingewerkt en ook 
op deze manier gepositioneerd wordt bij alle 
varkenshouders.

Welke handelingen/visites verwacht u dan 
dat als eerste zelfstandig uitgevoerd kunnen 
worden? Bloedtappen, speekselmonsters, 
secties, euthanasie en scannen. Bedrijven die 
stabiel draaien en klanten die een open houd-
ing hebben richting nieuwe collega’s, zijn ook 
bedrijven waar je vaak als eerst zelfstandig 
de begeleiding van overneemt. In overleg kan 
altijd heel veel, dus zorgen we dat er altijd een 
ervaren collega bereikbaar is voor vragen.

Wat zouden jullie de jonge dierenartsen, en 
misschien nog wel meer de studenten aan 
de faculteit, nog mee willen geven? Als je 
varkensdierenarts wilt worden, is het heel zinvol 
om op een varkensbedrijf te werken voor een 
langere periode. Stagelopen bij dierenartsen 
is leerzaam, maar ook heel belangrijk om wat 
meer te zien van de sector. De ervaring tussen 
de varkens vinden veehouders vaak ook een 
pluspunt.
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Commissieborrel

Op 18 november was het zo ver, de online commissieborrel! Voor alle (oud) 
commissieleden waren er speciaalbiertjes en chips, goeie ingrediënten voor 
een gezellige avond. En dat werd het zeker, per commissie moesten 33 gekke 
opdrachten uitgevoerd worden. 
Na een fijne strijd, met heel veel gekke foto’s en filmpjes van de opdrachten, 
kwam wel naar boven welke commissies écht voor de overwinning wilden gaan. 
De koemissie en de KHZH gingen nek aan nek, maar uiteindelijk was de zege 
voor de koemissie! Foto’s zeggen meer dan woorden: 
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Casuïstiekuur ‘Floppy Goats’
Door: Eline Kamerik

Het is woensdagavond en we scharen 
ons (alleen of in gezelschap) rondom de 
laptop. Voor we echter echt van start 
gaan, pakken we, aangemoedigd door 
Yvette, er een alcoholische versnapering 
bij. De lezing ziet er iets anders uit dan 
vantevoren gedacht, Floppy Kids wordt 
uitgesteld tot de volgende keer dat 
Yvette weer een lezing gaat geven voor 
de Veefokkers. Er wordt meegedeeld 
dat we in het eerste jaar in de praktijk 
de meeste kalveren zullen doodtrekken 
en de meeste wondinfecties krijgen na 
een operatie. Verder zullen we waar-
schijnlijk wel iets verkeerds inspuiten 
wat niet helemaal de bedoeling is. Tips 
van Yvette zijn hoe sneller je werkt, hoe 
minder kans op wondinfectie én check 
altijd (hoe moe je ook bent) wat voor 
middel je gaat gebruiken, de houdbaar-
heidsdatum en of je het mag gebruiken 
bij een drachtig dier.
Vervolgens gaan we in op de geitenhou-
derij. Veel lammetjes van geiten krijgen 
kunstbiest, verse biest of koeienbiest. 
In koeienbiest kunnen echter potentiële 
verwekkers zitten die overgedragen 
kunnen worden op de lammeren, zoals 
paraTBC en salmonella. Het dus belan-
grijk om te vragen naar de status van 
het bedrijf waar de koeienbiest vandaan 
komt en of de biest gepasteuriseerd 
wordt.De melkprijs voor geitenmelk is 
bijna 70 cent per liter melk, veel hoger 
dan koeienmelk. Daar tegenover staat 
dat een geit maar 4 L per dag geeft. 

Echter is de geit wel weer kleiner dan 
een koe, vergt daarbij minder onder-
houd, minder ruimte en verbruikt 
minder. De meeste geitenmelk wordt 
gebruikt voor export, voornamelijk 
naar Azië als babymelkpoeder. 
Ook gaan kijken we naar celgetal en 
kiemgetal bij geiten. Het celgetal 
wordt voornamelijk bepaald door 
neutrofiele granulocyten en epith-
eelcellen. Geiten hebben een andere 
melksecretie dan koeien. Bij de geit 
vindt apocriene melksecretie plaats, 
bij koeien middels merocriene melkse-
cretie. Een hoog celgetal in koeien-
melk wordt veroorzaakt door een 
uierontsteking, vanwege de influx van 
neutrofielen en andere cellen. Geiten 
hebben echter een fysiologisch celg-
etal, vanwege hun apocriene melkse-
cretie. De veehouder krijgt namelijk 
een boete als het kiemgetal boven 
de 100.000 per ml in de tankmelk is. 
Vooral rondom het aflammeren is er 
ontzettend veel last van een te hoog 
kiemgetal. Dit zorgt voor veel frus-
tratie onder de geitenhouders, omdat 
er niet altijd een aanwijsbare oorzaak 
is en dit kiemgetal er ondertussen wel 
voor zorgt dat de verwerking van de 
melk moeilijker is. Yvette geeft ons 
verder als tip om met de boer mee 
de melkput in te gaan en maak jezelf 
hiermee onsterfelijk, want oudere 
dierenartsen doen dit meestal niet én 
het is ontzettend leerzaam.

Veefokker zoekt ...

In deze nieuwe rubriek stelt een van 
ons Veefokkers zich aan eenieder 
voor die geïnteresseerd is. We zullen 
wat meer over hem/haar te weten te 
komen en bovenal, waar ze naar op 
zoek zijn! Herken je jezelf in waarnaar 
gezocht wordt en denk je, dit is wat 
voor mij? Mail dan naar 
Koeieletters2@gmail.com!

Naam: Wim Broekhuizen
Leeftijd: 21 jaar
Startjaar studie: 2017
Wat zoek je? Een date!
Hobby’s: Als het kan, ben ik buiten te 
vinden. In mijn vrije tijd ben ik vaak op 
boerderij Verhoeff aanwezig of loop ik 
mee met de veearts. Als het weer een 
beetje te doen is, ga ik ook graag 
mountainbiken met vrienden!
Lievelingseten: Risotto! Maar van een 
goede AVG ben ik ook zeker niet vies.
Lievelingsdieren: Honden! (Maar niet 
van die kleine met een grote bek). En 
natuurlijk vind ik koeien ook geweldig 
goeie beesten!
Ideale eerste date: Ik hou wel van iets 
actiefs doen, bijvoorbeeld schaatsen! 
Niet de hele tijd natuurlijk, het liefst 
daarna nog een cafeetje binnenlopen en 
iets drinken vind ik geweldig gezellig.
Fokdoel: Vrouw, bruin haar, en een lief 
karakter!
Wat niet iedereen van mij zou verwa-
chten: Ik kan me in sommige gezellige 

situaties iets ‘minder introvert’ voor-
doen dan men zou verwachten…
Het allerergst klein leed: ‘s Avonds 
hardlopen terwijl je laat gegeten hebt.
Ultieme vakantie: Een rondreis 
door West-Canada. De natuur daar is 
ontzettend mooi, die krijg je nooit in 
één vakantie helemaal te zien. Van 
bergen tot groene dalen en blauwe 
meren, beken en riviertjes om zalm in 
te vissen, tot orka’s en dolfijnen spot-
ten voor de kust. En niet te vergeten de 
nationale parken met alle dieren en de 
rivieren en meren om op te varen! En 
behalve dat zijn er in Canada natuurlijk 
ook de melkveebedrijven, waar het er 
allemaal net iets groter en mooier aan 
toe gaat dan hier in het kleine 
Nederland.
Slechte gewoonte: Na een leuke film 
het complete leven, muziek en andere 
films van de goeie acteurs even uit-
pluizen.
Als ik kon tijdreizen, zou ik: Julie Plec 
en Kevin Williamson vragen om meer 
seizoenen te maken voor the Vampire 
Diaries.
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Lezing klauwgezondheid
Door: Auke Ypma

Donderdag 10 december vond de 
lezing over klauwgezondheid en 
kreupelheden plaats via Teams. 
Menno Holzhauer trapte de avond 
af met een aantal algemene vragen 
over de Nederlandse veehouderij. 
Daarna werden de verschillende 
infectieuze en niet-infectieuze aan-
doeningen die tot klauwproblemen 
kunnen leiden behandeld. Zo zijn 
de IKA’s (infectieuze klauwaandoe-
ningen) mortellaro, stinkpoot en 
tussenklauwontsteking en de meest 
voorkomende NIKA’s (niet-
infectieuze klauwaandoeningen) 
zoolbloeding, witte lijn defect en 
zoolzweer.
Er kwamen een aantal erg interes-
sante onderwerpen aan bod, zoals 
de veelbesproken Mortellaro. Deze 
klauwaandoening wordt veroorzaakt 
door de bacterie Treponema spp. en 
komt vooral bij jonge melkkoeien (en 
pinken) voor. Het wordt meestal gez-
ien 1 – 3 maanden na afkalven. Ook 
kan een hoog-productie niveau 
invloed hebben op het tot uiting 
komen van Mortellaro. De koe kan 
drager worden van de bacterie, waar-
door deze mogelijk gereactiveerd 
wordt tijdens een periode met veel 
stress (hoge melkproductie). 
Dit dragerschap zien we niet bij de 
andere twee infectieuze aandoenin-
gen (stinkpoot en tussenklauwont-
steking), dit is typisch iets voor de 

Mortellaro bacterie. 
Ook kwam de essentiële rol van voed-
ing uitgebreid aan bod. Er zijn een 
aantal belangrijke ingrediënten voor 
de aanmaak van hoorn, zoals eiwitten, 
vetten, mineralen (zink/mangaan) en 
vitaminen (B8/biotine). De monitoring 
van deze stoffen is daarom ook erg 
belangrijk. Biotine en spoorelementen 
kunnen gemeten worden via de tank-
melk. Hieraan kan afgeleid worden of 
de klauwproblemen mogelijk gerela-
teerd zijn aan de voeding.
Na een korte pauze werd de praktische 
aanpak van klauwproblemen door Ryan 
van Egmond besproken. Hierin werd 
duidelijk dat je echt de tijd moet nemen 
voor klauwproblemen. Een voetbad 
en 2x per jaar klauw bekappen is niet 
voldoende als behandeling. Het is erg 
belangrijk dat je precies weet wat er 
speelt op een bedrijf. Daarom heeft de 
GD een 7 point Claw-health control plan 
opgesteld, dit is een zeven stappenplan 
waarin de aanpak van klauwproble-
men wordt beschreven (te lezen op de 
GDsite!). Ryan sloot de avond af met 
twee interessante casussen. Zoals je 
leest was het een erg leerzame en leuke 
avond!

Lezing methaan- en stikstofreductie 
in de veehouderijDoor: Helene Kuijper 

In 2019 is er een nieuw Nationaal 
Klimaatakkoord gepresenteerd wat 
van de veehouderij eist dat de uitstoot 
van methaan en ammoniak komende 
jaren vermindert. Aan de hand 
hiervan kwamen Tom Broeze en Jan 
Dijkstra ons wat meer vertellen over 
de praktische mogelijkheden voor de 
veehouders om dit te bewerk-
stelligen en welke rol dierenartsen 
hierin spelen.
Geen enkel bedrijf is hetzelfde, wat 
ervoor zorgt dat er niet 1 algemeen 
advies kan worden opgesteld. Een 
oplossing hiervoor is de integrale 
aanpak waarover Tom als eerst 
aan het woord kwam. Dit bevat 
een onderzoeksprogramma waar-
bij per bedrijf wordt gekeken naar 
de emissie, dieren, voer, stallen en 
mestopslag om zo een gepersonali-
seerd plan samen te stellen.
Wat betreft de dieren kan bijv. een 
verhoogde verteringsefficiëntie 
zorgen voor minder uitstoot en het 
is mogelijk om hierop te fokken. De 
gezondheid van het vee resulteert ook 
in minder emissie: hoe gezonder het 
dier, hoe efficiënter zijn productie.
Om uitstoot te minimaliseren is 
verder ook van belang dat het voer 
niet te veel eiwit bevat, goed gebal-
anceerde aminozuren heeft en dat de 
koeien voldoende mineralen 
binnenkrijgen.

Verder worden de stallen en de 
mestopslag ook in het advies meege-
nomen. Wanneer urine en mest bij 
elkaar komen, vormen de bacteriën 
vanuit ureum ammoniak dus het 
is van belang om oplossingen te 
bedenken die dit beperken. Dit kan 
bijv. met emissiearme roosters met 
rubber.
Jan Dijkstra vertelde vervolgens wat 
over mogelijke veranderingen in het 
rantsoen die kunnen resulteren in 
minder methaan uitstoot. Ten eerste 
zou de samenstelling van ruwvoer 
kunnen worden aangepakt. Aan de 
hand van onderzoek van de 
universiteit van Wageningen bleek 
namelijk dat makkelijk verteerbaar 
ruwvoer, bestaande uit jong gras, 
zorgt voor minder uitstoot van 
methaan. Verder wordt er ook veel 
onderzoek gedaan naar potentiele 
supplementen zoals 3-NOP, nitraat 
en een verrassende: rood zeewier.

Tot slot was er tijd voor een discussie 
tussen de toekomstige veehouders 
en veeartsen waarmee deze zeer 
interessante lezing werd afgesloten.
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A. Hoff: 'Ik zoek een nieuwe fiets, dat is net 
zoiets als Bumble.'

T. van Dijk: ‘Ik weet niet of alle 
spleetjes even breed zijn.’

B. Posch: ‘Als je zaad eet valt het 
wel mee.’

“Bart weet jij waar Zwitserland ligt?”  
Bart: “Ja, Scandinavië toch?”

“Waar is mijn telefoon?!?” - A.T. Wienia 
al bellend, half in paniek

“Pas op, ik stop je zo m’n stok tussen 
je benen” - W. Broekhuizen

A. Koevoet: “Ik vond het echt 
lekker als ik er in zat”
Over rectaal exploreren

... bij WieniaOp de bank....
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Lezing koeienrassen 

Woensdag 16 december werd de lez-
ing over koeienrassen gegeven door 
Henk Lutke Willink van CRV. Er zijn 
verschillende koeienrassen uitgelicht. 
Zo vertelde Henk dat Fleckvieh koeien 
bekend staan om hun eigenzinnigheid 
en dat je bij het bekappen van deze 
dieren daarom beter per uur betaald 
kunt krijgen dan per koe. Jersey koe-
ien zijn volgens hem doorgaans erg 
nieuwsgierig, terwijl MRIJ koeien juist 
soberder en zelfredzaam zijn.
Tevens werd het gevaar van inteelt 
benoemd bij het fokken van minder 
grote koeienrassen. Zo is de Blaarkop 
een uniek Nederlands ras, wat betek-
ent dat er niet erg veel dieren van 
rondlopen. Er is daarom een bewuste 
selectie van stieren nodig binnen dit 
ras en er wordt maar een beperkte ho-
eveelheid sperma per stier ingevroren. 
Gedurende zijn verhaal liet Henk ook 
enige kritiek doorschemeren over het 
fokgedrag van Nederlandse boeren. 
Zo zei hij: ‘Wanneer mensen zich met 
fokkerij bemoeien dan gaat het mis. 
Mensen zijn geneigd iets mooi te 
vinden en er dan mee door te fokken.’ 
Hiermee doelde hij vooral op het feit 
dat er vaak meer gekeken wordt naar 
uiterlijke eigenschappen bij het fokken 
in plaats van naar economische eigen-
schappen zoals melkgift en afkalfge-
mak. Volgens hem leidt zulke menseli-
jke bemoeizuchtigheid tot koeien met 
onnatuurlijke vormen. Daarbij gaf 

Henk aan het niet eens te zijn met de 
uitspraak: ‘Kruisen is voor ‘poor man-
agers’.’ Volgens hem is kruisen juist 
een slimme overweging: bij het maken 
van een kruising wordt er doorgaans 
juist goed nagedacht over hoe een 
bepaalde kruising zal passen binnen de 
visie en de bedrijfsstijl van de boer zelf.
Dergelijke uitspraken leidden tot een 
leerzame discussie tussen Henk en zijn 
publiek. Zo kwam de vraag: ‘Hoe kun 
je fokken zonder een ideaalbeeld te 
hebben?’ Henks antwoord hierop was 
dat we de economie en de gezondheid 
van dieren moeten laten bepalen wat 
het ‘ideaalbeeld’ moet zijn en dat we 
vooral niet te kritisch moeten kijken 
naar de kenmerken die er weinig toe 
doen. Maar hij gaf ook aan dat de ide-
ale kruising niet bestaat.
Zo heeft Henk een erg leerzaam 
en vooral ook een kritisch verhaal 
neergezet, dat ons er toe heeft ged-
wongen om eens goed na te denken 
over wat nou onze visie is als veehoud-
er of als veearts voordat we beginnen 
met kruisen. Daarbij heeft Henk ons 
nog eens extra op het hart gedrukt dat 
er meer fantastische rassen zijn dan 
alleen het veelvoorkomende Holstein, 
waarover wij op de studie al zoveel 
leren.

Door: Joanie Bruggink

Advertentie Zorgaccountants 
hele pagina

 

  
 

Accountancy en advies 

Wij zijn de financiële experts voor de medische beroepen. Van dierenarts tot arts, specialist, 

tandarts, orthodontist, fysiotherapeut en apotheker. Onze organisatie werkt landelijk vanuit 

3 vestigingen. Wij bieden meer dan de traditionele dienstverlening. Persoonlijke aandacht en 

financieel advies op maat maakt deel uit van onze filosofie. Natuurlijk gaat het daarbij om 

accountancy en fiscaal advies maar ook andere zaken die van belang zijn voor uw 

praktijkvoering en uw persoonlijke situatie. 

 
Uw partner 

U kunt op ons rekenen als sparringpartner of adviseur voor al uw financiële zaken, maar ook 

in bijzondere situaties. Dankzij onze kennis en ervaring staan we u ook bij in de  minder 

alledaagse momenten van uw carrière. Zoals bij overnames, terugtreden/pensionering en 

zelfs conflicten. 

 
Contact 

Indien u vragen heeft of geïnteresseerd bent in onze dienstverlening dan kunt u contact met 

ons opnemen. Ons telefoonnummer is 088 – 10 20 800. www.dezorgaccountants.nl 

 

De ZorgAccountants, daar wordt u beter van! 
 

 
Vestiging Arnhem 
Velperweg 79 

Vestiging Bilthoven 
Soestdijkseweg Zuid 179 

 Vestiging Groningen 
 Hereplein 6 

6824 HH Arnhem 3721 AB Bilthoven 9711 GA Groningen 

 

https://dezorgaccountants.nl/
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Veestelijk maal

Onder een aantal van jullie Veefokkers zal dit recept bekend zijn, maar ik 
denk dat een heel aantal van jullie het nog niet kennen: Hutsefluts!

Voor ongeveer 4 personen neemt men:
- Een halve kilo rundergehakt
- Ongeveer 900 gram rode kool uit een pot 
   (een grote en een kleine pot volstaat)
- 2 zakjes chili con carne kruiden 
- 1,5 kg aardappelen 
- Beetje melk
- Zout
- Boter
- Nootmuskaat

Schil de aardappelen en laat deze koken in ruim water. 
Ondertussen bak je het gehakt in boter of olie, zodra het bruin is voeg je de 
rode kool toe. Laat dit enkele minuten bakken en roer het ondertussen goed 
door. Vervolgens voeg je minimaal 1 zakje chili con carne kruiden toe, naar 
smaak voeg je nog uit het tweede zakje kruiden toe (nog een heel zakje is 
meestal iets te veel). Meng dit goed door elkaar en laat het staan op laag 
vuur. 
Inmiddels zijn de aardappelen wel gaar, als je er in prikt en ze vallen bijna 
uit elkaar zijn ze zeker gaar. Giet het overtollige water weg, en begin met 
stampen van de aardappelen. Voeg ondertussen een scheutje melk, een 
snufje zout, een beetje nootmuskaat en een klontje boter toe en stamp dit 
door de aardappelen, doe ook dit naar smaak. 
Nu is het in principe af! Een extra lekker variatie is:
Doe het gehakt/rode kool mengsel onderin een ovenschaal, doe daar 
bovenop de aardappelpuree en zet het nog even in de oven totdat de 
aardappel puree een krokant laagje krijgt aan de bovenkant. 
Je kan dit gerecht dus ook al eerder op de dag maken, en het dan ‘s avonds 
alleen nog in de oven zetten om het weer warm te maken!
Het enige wat je nu nog hoeft te doen, is genieten van het veestelijke maal 
wat je op tafel het gezet. Eet smakelijk!

Advertentie MSD hele pagina

 Wist je dat MSD Animal Health in Nederland met ruim 2.000 medewerkers dag in dag 
uit werkt aan de beste geneesmiddelen voor dieren? Wil je meer informatie over 
MSD Animal Health? Of wil je de site van Boxmeer  weleens met eigen ogen zien? 
Neem dan contact  met ons op via msdahsecretariaat@merck.com.  

www.my-msd-animal-health.nl

SAMEN WERKEN 
AAN GEZOND VEE

Blĳ e en gezonde koeien en varkens die optimaal bĳ dragen 
aan het bedrĳ fsresultaat van veehouders. 

Daar willen we samen met jullie aan werken!

Door: Anna Tjitske Wienia

http://www.my-msd-animal-health.nl/
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Onderzoek van een masterstudent
Door: Bastiaan de Groot
Beste studenten. Mij werd gevraagd of 
ik iets leuks en misschien ook iets leer-
zaams kon vertellen over mijn onderzo-
ek, wat ik op dit moment aan het doen 
ben op de faculteit, voor in de Koeielet-
ters. Uiteraard leek mij dit interessant 
om te doen. Op het moment dat ik dit 
aan het typen ben zit ik ook lekker achter 
de koeien om mest te vangen voor mijn 
onderzoek. Ik ben dus op dit moment 
helemaal in mijn element zou je kunnen 
zeggen. 
Ik zal maar bij het begin beginnen. Zoals 
waarschijnlijk veel van jullie weten is het 
verplicht om in je Master een onderzo-
ek te doen. Aangezien ik nou niet een 
standaard voorbeeld onderzoeker ben, 
zat ik er wel een beetje tegenaan te 
hikken en het natuurlijk uit te stellen. 
Maar ja, het moest er toch een keer van 
komen. Nu ben ik niet via de standaard 
procedure bij het onderzoek gekomen 
wat ik nu aan het doen ben. Via via ben 
ik bij mijn onderzoek terecht gekomen. 
Ik ben gewoon langs docenten gegaan 

en heb gevraagd of ze nog wat leuks 
te onderzoeken hadden. Na een paar 
tips gekregen te hebben over een 
voedingsonderzoek, wat gehouden 
zou worden in de landbouwhuisdieren 
kliniek, ben ik bij Thomas Schonewille 
terecht gekomen die mij toevallig wel 
kon gebruiken voor dit onderzoek. En 
daarmee begon het hele avontuur. 

Het onderzoek wat ik nu aan het doen 
ben is in opdracht van een bedrijf 
wat diervoederadditieven verkoopt 
genaamd Palital. Ze wilden graag 
onderzoek doen naar hun product wat 
ze verkopen genaamd Rumen-Ready. 
Rumen-Ready is een voederadditief 
voor melkkoeien in de droogstand. Zo 
zijn de hoofdbestanddelen magnesi-
um en butyraat. Magnesium voeren 
in de droogstand heeft het voordeel 
dat na het afkalven het risico op 
melkziekte bij de koeien wordt ver-
minderd. Butyraat is een vetzuur wat 
onder andere zorgt voor een beter 
penspapil proliferatie. Dit zorgt voor 
een betere droge stof opname en 
verminderd ook het risico op pensver-
zuring na afkalven. Het is dus eigen-
lijk bedoeld om extra aan de droge 
koeien te voeren. 
Wat ben ik dus nu precies aan het 
onderzoeken? Ik wil graag de schijn-
bare absorptie weten van magnesium 
in magnesiumbutyraat wat ik mijn 
koetjes voer. Om hierachter te komen 

gebruik ik 6 melkkoeien uit de kliniek. 
De koeien zijn allemaal tussen de 100 en 
150 lactatiedagen en geven tussen de 22 
en 28 liter melk per dag. Het idee is dan 
ook dat alle koeien precies op elkaar 
lijken en dan ook evenveel ruwvoer 
eten. Ik gebruik geen droge koeien waar 
eigenlijk Rumen-Ready voor bedoeld 
is, maar mid-lactatie koeien. Dit maakt 
voor mijn onderzoek niet uit want ik 
wil puur de absorptie van magnesium 
weten. 
Mijn proef is een zogenaamde cross-
over proef die in totaal uit 6 weken 
bestaat. De eerste 14 dagen is voor de 
acclimatisatie aan de nieuwe omgeving 
en het rantsoen. Ook pluis ik dan zo 
de juiste voeropname uit zodat ik ze 
allemaal evenveel kilo’s basis rantsoen 
kan voeren. Nu op moment krijgen ze 
34 kg basis rantsoen en dat blijft nu voor 
de rest van het onderzoek gelijk. Ik wil 
ook dat als ik ‘s ochtends de voerresten 
kom opruimen, dat er eigenlijk niks over 
is, want zo weet ik dat ze dan precies de 
34 kg op hebben genomen en dan kan 
ik daar weer later verder mee rekenen. 
Verder voer ik per dag nog 2kg pulpbrok 
en 3kg normale melkgevende brok.
 
Na 14 dagen acclimatisatie begint de 
experimentele periode 1. Welke weer 
uit 14 dagen voeren bestaat maar nu 
heb ik de groep opgesplitst in ieder 3 
koeien. Drie koeien krijgen pulpbrok 
met magnesium butyraat er in, plus de 

standaard titanium marker. De andere 
drie koeien krijgen pulpbrok zonder 
magnesium butyraat, maar ook met 
de titanium marker. Ik heb de groep 
dus nu opgesplitst in 3 “test” koeien en 
3 “controle” koeien. De laatste 4 dagen 
van de experimentele periode 1 vang ik 
mest per koe op om daar later een deel 
van op te sturen voor analyse op onder 
andere magnesium.
Dan begint experimentele periode 
2 welke weer een duur heeft van 14 
dagen. Nu draai ik de groepen om. 
De drie koeien die eerst in de con-
trolegroep zaten worden nu de test 
groep. Die krijgen nu de pulpbrok met 
magnesium butyraat en de andere drie 
koeien dus de controle pulpbrok. En 
dan wordt er weer de laatste 4 dagen 
mest gevangen.
Uiteindelijk wordt de mest, urine en 
ook het ruwvoer opgestuurd voor ana-
lyse op onder andere dus magnesium. 
Zodra ik deze data terug heb gekregen 
kan ik er de statistiek op loslaten en 
hopelijk iets over mijn resultaten 
vertellen. 

Daarna breekt het “leukste” gedeelte 
van het onderzoek aan, namelijk het 
schrijven. Uiteindelijk hoop ik voor 
maart mijn hele onderzoek te kunnen 
afronden en weer een hele ervaring 
rijker te zijn! Dit is eigenlijk kort en in 
een notendop het onderzoek wat ik nu 
op moment aan het doen ben.
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Afgestudeerd...
Door: Anne-Miek Timmermans

Lieve Veefokkers,

Sinds september werk ik bij Dierenkliniek De-
venter, waar ik het ontzettend naar m’n zin 
heb! Omdat ik hier mijn externe stage heb 
gelopen, mocht ik gelijk alleen op pad met 
Scottie (mijn prachtige dierenartsbolide). 
Heel erg spannend en er gaan dan ook 
genoeg visites niet helemaal zoals ik had 
gepland. Ik wil jullie daarom door middel van 
‘wist je datjes’ graag meenemen door mijn 
eerste momenten als dierenarts. Lach erom 
en leer ervan ;).

Wist je dat:
- Je geen medicijnen op je dak moet zetten als je daarna van plan bent om 
weg te rijden. Dan moet je de veehouder namelijk bellen om te vragen of 
er iets op zijn erf ligt. En als dat dan niet het geval blijkt te zijn, gaat die 
veehouder op zoek in zijn straat, waar er dan vervolgens een deel van de 
medicijnen wordt teruggevonden. Wat dan wel weer erg fijn is.
- Je als LH dierenarts ook gevraagd kan worden om een konijn te 
euthanaseren. Het enige wat ik daarvan onthouden had: VEEL euthasol 
intrakonijn spuiten en hopen dat ze hem snel begraven. Ik heb er niks meer 
van gehoord.
- Als een kolieker een dubbele backflip maakt na het i.v. inspuiten van 
pijnstilling, je niet veneus, maar arterieel zat. Geen zorgen, na vijf minuten 
staan ze vanzelf weer op.
- Een koe soms wel een halve fles euthasol (for your information, 3x de 
benodigde hoeveelheid) nodig heeft om dood te gaan (of misschien lag dat 
aan mijn prikkunsten?).
- De veehouder in kwestie (die bij bovenstaande koe hoorde) dit graag 
vertelde op de verjaardag met andere veehouders uit de praktijk 
(natuurlijk). En dat ik daar later die week aan herinnerd werd door een 
andere veehouder, maar we er gelukkig samen om konden lachen.

.... En dan?

- Als een klusje simpel lijkt, dit ook maar eens zo simpel kan zijn. Boer: ‘zit 
er nog een spiraal in die koe?’. Het enige wat ik hoefde te doen was de koe 
schoonmaken met een sopje, m’n hand in de vagina steken en constateren 
dat de spiraal er nog zat. Het zware leven van een dierenarts. 
- Er maar weinig dingen spoed zijn voor een LH dierenarts, maar dat een 
bloedend uier er daar één van is, vooral als het een directe aftakking van de 
melkader is. Vaatklem zetten, ademen en een stuk of tien hechtingen doen 
wonderen. 

Jullie lezen het, er overkomt je een hoop als jonge dierenarts. Lach om je 
fouten en leer ervan, dat is het belangrijkste. Hierdoor bouw je ervaring op, 
wat je in de tussentijd kan compenseren met 
enthousiasme en gedrevenheid. Iets wat alle jonge dierenartsen zijn 
en zeker gewaardeerd wordt! Wat hebben wij een mooi vak!

Groeten uit Deventer, 
Anne-Miek
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Anamnese met...

Naam: Bas Vaandrager
Woonplaats: Rotterdam
Hobby’s: Sporten, lezen, cultuur, bergbeklimmen
Lievelingsdier: Dieren in het wild en dan vooral de Australische dieren of  
zeedieren

Hoe bent u op de faculteit terechtge-
komen en hoe lang werkt u hier al?
Ik heb geen diergeneeskunde ges-
tudeerd, maar scheikunde in Utrecht 
in de jaren 70/80. Toen heb ik pro-
motieonderzoek aan de Erasmus 
Universiteit gedaan. Hiervoor ben ik 
ook een tijd in Amerika als onderzoeker 
aan de slag gegaan. Toen moest je van 
een tijdelijke baan naar vaste baan. Dat 
lukte niet in Rotterdam, daar waren alle 
vaste posities bezet. In Utrecht was er 
in 1999 meer of minder toevallig een 
vacature bij de afdeling biochemie.

Hoe is het werk als docent/ het werk 
op de faculteit in coronatijd? Wat mist 
u het meeste aan het ‘normale’ onder-
wijs in deze tijd?
Het gaat. Je probeert studenten geen 
achterstand op te laten lopen. Er is 
veel minder persoonlijk contact, het 
wordt veel mechanischer. Je ziet wein-
ig gezichten en er is weinig interactie. 
Je ziet je collega’s ook alleen maar op 
beeldschermen. Het is wel minder, het 
is teruggebracht tot de basis. 
Maar voor een heleboel dingen die ook 
bij het werk horen maakt het niet heel 
veel uit, zoals lezen, scripties beoordel-

en, syllabi schrijven en al dat soort din-
gen. Dat doe je thuis minstens zo ef-
ficiënt als op het werk. Voor mij is het 
op sociaal wat minder erg dan voor 
jullie. Je studententijd is de sociaalste 
periode van je leven, dat weet ik ook 
nog. Ik weet niet waar ik allemaal was, 
maar ik was weinig in de collegezalen.

Wie is uw favoriete kunstenaar en 
wat is uw favoriete werk van deze 
kunstenaar? Of wat is überhaupt uw 
favoriete kunstwerk?
Dat is moeilijk, ik houd van een hele-
boel. Van klassieke oudheid tot mod-
ernere kunst, maar ik denk dat ik toch 
bij Rembrandt uitkom. Ik heb niet één 
favoriete kunstenaar en houd er erg 
van om wat te dwalen door de musea. 

Wat is de gekste vraag die een stu-
dent u ooit gesteld heeft? 
Ik ben niet iemand die zo makkelijk 
dingen gek vindt. Waar ik bij deze 
vraag aan moet denken zijn antwoor-
den die sommige studenten geven 
op tentamens. Het meest recente, en 
daar was ik wel verbaasd om, was een 
aantal eerstejaars. De vraag was of je 
van propionaat glucose kan maken. 

Bas Vaandrager

Ze zeiden: ‘Nee zoogdieren kunnen 
dat niet, maar koeien kunnen het wel’.  
Ik vond het grappig om te zien dat 
eerstejaars daar onderscheid in maak-
ten, mede omdat ik een koe toch wel 
het prototype zoogdier vind. 

Wat is een feitje dat maar weinig of 
geen studenten van u weten?
Mijn ene opa was boer. Altijd op zijn 
verjaardagsdiner aten we een goed 
stuk biefstuk. Dat was het belangri-
jkste dat er moest zijn: vlees dat was 
goed. In deze tijd hoor je wat anders, 
maar goed. Mijn andere opa en een 
neef zijn dierenarts. Dus de veterinaire 
en agrarische wereld zijn me niet hele-
maal vreemd. 

Wat is iets wat u tot nu toe het 
meeste is bijgebleven?
Dat is moeilijk, vooral veel kleine 
dingetjes. Nadat ik een aantal jaren 
op de faculteit diergeneeskunde had 

gewerkt, was er een dag met bijzondere 
dieren in de kantine van het Androclus. 
Mijn kinderen waren toen nog relatief 
klein en vonden het leuk om mee te 
komen.  Op het verzoek een tarantula 
op mijn hand te laten lopen kon ik in het 
bijzijn van mijn kinderen natuurlijk geen 
nee zeggen. Ze vonden het geweldig. 
Dat gebeurt toch alleen op de faculteit 
diergeneeskunde, dat vind je nergens 
anders.

Wat zou u het liefst willen meegeven 
aan alle studenten?
Doe naast je studie ook andere leuke 
dingen. Dat is minstens net zo belangri-
jk voor je carrière. Je studeert maar één 
keer en die zes jaar zijn zo voorbij.
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Column
Door: Erwin Hoogland

Erwin Hoogland is commissaris van  
de Veefokkers en schrijft in deze edi-
tie een column met zijn visie op de 
overgang van de 
studie naar de veterinaire praktijk. 
Heb je vragen of opmerkingen? Mail 
je vraag naar koeieletters2@gmail.
com, dan zorgen wij dat je vraag bij 
Erwin terecht komt.

Gelukkig zijn én blijven

Allereerst wil ik vanaf deze plek ieder-
een nog een heel gelukkig 2021 toe-
wensen! En dat dat gaat gebeuren 
daar twijfel ik geen moment aan. Jullie 
worden immers dierenarts, één van de 
mooiste beroepen ter wereld.
Om als dierenarts ook gelukkig te 
blijven is het goed om te weten dat wat 
er op de faculteit wordt onderwezen 
maar ten dele overeen komt met dat-
gene wat je in de praktijk gaat 
meemaken. 
Dit ‘gat’ tussen faculteit en praktijk 
is natuurlijk actueel voor de mas-
ter-studenten en pas afgestudeerde 
dierenartsen LBH, maar het zou goed 
zijn als praktisch álle studenten dierge-
neeskunde dit beseffen. 
Wat de faculteit bijvoorbeeld onderwijst 
is over het algemeen technisch, vooral 
gericht op het dier en op datgene wat 
veterinair maximaal mogelijk is.
In de praktijk is de omgeving echter veel 
meer commercieel, dien je vooral uit 
te gaan van de mens (de eigenaar, de 
klant) en gericht te zijn op wat er 
praktisch haalbaar is.
Dit zijn drie echt serieuze verschillen 
waar je, als je hier niet bij stil staat en je 
hier niet op voorbereidt, lelijk over kunt 
struikelen.
Volledig ten onrechte, want als je dit wel 
beseft en op deze praktijk in leert spelen 

word je vak oneindig veel leuker.
Je kunt daarom niet vroeg genoeg 
beginnen je in te stellen op deze 
verschillen. De kortste klap om dit te 
doen is oprecht nieuwsgierig zijn naar 
en zoveel mogelijk meelopen in de 
praktijk.
Dus om niet alleen 2021, maar je 
gehele diergeneeskundige carrière 
goed, gelukkig en gezond te blijven is 
het goed je bewust te zijn van 
bovenstaande én hierop actie te 
ondernemen.
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